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Reformama stvaramo 
uslove da Vojska 
znatno doprinese
stabilnosti u dr`avi 
i regionu, ukqu~i se 
u integracije i tako 
na{u zemqu u~ini 
pouzdanijom za 
ekonomski razvoj i
finansijska ulagawa
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opnene snage obuhvataju jedinice ranga brigada-puk na prostoru u`e Srbije, gra-
ni~ne jedinice na 1.046 kilometara dr`avne granice prema Bugarskoj, Makedo-
niji i Bosni i Hercegovini, te sastave koji obezbe|uju Kopnenu zonu bezbednosti i
administrativnu liniju prema Kosovu i Metohiji. Za komandu Kopnenih snaga u
Ni{u neposredno su vezana 43 sastava u kojima oko 15.000 qudi izvr{ava ra-

znovrsne i vrlo slo`ene zadatke. 
O budu}em izgledu Kopnene vojske, me|unarodnoj vojnoj saradwi, bezbednosnoj si-

tuaciji na jugu Srbije, problemima u procesu reformi, ustupawu vojnih nepokretnosti
za izgradwu stanova i drugim aktuelnim pitawima razgovarali smo sa komandantom
general-potpukovnikom Mladenom ]irkovi}em.

Gospodine generale, kako }e Kopnena vojska izgledati 2010. godine, posle re-
forme sistema odbrane?

POZITIVNI
SIGNALI



Utisak je da su predstavnici Vlade razumeli da sa reforma-
ma i tako koncipiranom vojskom, stvaramo uslove da ona zna~ajno
doprinosi stabilnosti u dr`avi i regionu, ukqu~i se u integracije
i tako na{u dr`avu u~ini stabilnijom za ekonomski razvoj i fi-
nansijska ulagawa. 

Da li je to pozitivan pomak koji su pripadnici Vojske o~eki-
vali u stvarawu broj~ano mawe, ali savremenije i efikasni-
je armije?

– Da, to je upravo takav pozitivni signal. Dobro je da ne bude
sve u sferi teorije, ve} da ima i konkretnih koraka u ohrabriva-
wu na{ih namera da u~inimo vojsku efikasnijom, modernijom i sta-
bilnijom. To svakako ide sporije nego {to bismo mi `eleli, ali i
taj prvi konkretan korak uliva optimizam i sigurno je zna~ajan.
Nadamo se da }e vremenom takvih signala biti sve vi{e. 

Reforme prate i otpu{tawe qudi s posla i drugi egzistenci-
jalni problemi. Kakva je situacija u Kopnenim snagama po tom
pitawu?

– To je svakako veliki problem. Imamo veliki broj qudi koji su
u zrelim godinama, sa 15 do 25 godina sta`a, sa ~inovima majora,
potpukovnika ili pukovnika, a wihov broj trenutno je zaista daleko
ve}i od na{ih potreba. [ta sa tim qudima? Kako obezbediti pod-
mla|ivawe kadra i kako smawiti broj lica sa visokim ~inovima, a
da pritom qudi koji su ~estito i profesionalno radili u vojsci, ne
budu, jednostavno, izba~eni iz sistema. U tragawu za najpovoqnijim
re{ewem, detaqno i odgovorno su razra|eni kriterijumi. To nije
idealno, ali je boqe da svaki pripadnik Vojske zna svoje mesto. 

Problem sa civilnim licima u Kopnenim snagama ne postoji.
U na{im borbenim jedinicama imamo civilna lica koja se bave
konkretnim poslovima, kao {to su, na primer, mehani~ari, kuvari
i druge specijalnosti u okviru zanatskih, proizvodnih i uslu`nih
delatnosti. Mnogo je mawi broj kancelarijskih zanimawa, a pro-
cenat zastupqenosti civila u Kopnenim snagama je tako|e mali. 

Kako ocewujete bezbednosnu situaciju na jugu Srbije?

– Nema bitnog naru{avawa stabilnog bezbednosnog stawa na
jugu Srbije. Ohrabruje i mnogo govori podatak da, skoro tri godi-
ne, nije bilo teroristi~kih napada na pripadnike Vojske. Uz to, sve
~e{}e Albanci na jugu Srbije sara|uju sa pripadnicima Vojske,
{to doprinosi stabilizovawu normalnog `ivota. Ima situacija i
kada gra|ani albanske nacionalnosti poma`u vojsci. Brojni su i
primeri kada vojska poma`e na{im gra|anima, bilo prevo`ewem,
bilo pru`awem medicinskih usluga ili izgradwom puteva. Mislim
da ove ~iwenice dodatno ilustruju stawe bezbednosti na jugu Sr-
bije. Imam kontakte sa predstavnicima lokalne samouprave u Pre-
{evu, Bujanovcu i Medve|i po raznim pitawima i saradwu sa wi-
ma ocewujem kao veoma korektnu.

Pripadnici Kopnenih snaga svakodnevno izvr{avaju odgovor-
ne zadatke obezbe|ewa administrativne linije prema Kosme-
tu i kontrole Kopnene zone bezbednosti. Taj zadatak obavqa-
ju samo profesionalni vojnici, tako da je na bazama ve} za-
`iveo model profesionalne vojske. Koje prednosti i proble-
mi se ve} sada mogu sagledati u wenom funkcionisawu?

9

– Kopnena vojska ostaje osnovni, najbrojniji i najrazvijeniji
vid budu}e Vojske, {to zna~i i nosilac te`i{nih poslova u izvr-
{avawu misija i zadataka. Reorganizacija se ravnomerno odvija
na svim nivoima. Planirano je da se na operativnom nivou ofor-
mi komanda Kopnene vojske sa sedi{tem u Ni{u, koja bi kao koman-
da vida zamenila ~etiri operativne komande koje postoje u ovom
trenutku. Komanda Kopnene vojske bi rukovodila vidom, bavila se
obukom, planirawem, usavr{avawem, pripremom i izvr{ewem od-
re|enih misija ukoliko se za tim uka`e potreba. Na ni`em nivou
Kopnena vojska bi}e organizovana u brigade KoV, a za sada je pro-
jektovana i jedna specijalizovana artiqerijska brigada koja bi
bila oslonac vatrene podr{ke. 

Brigade }e ~initi, uglavnom, pe{adijski, mehanizovani i
oklopni bataqoni, ali i sastavi in`iwerije, artiqerije, raket-
nih jedinica, PVO i ABHO. Formirawem i komponovawem tih ba-
taqona dobili bi zaista jake i efikasne brigade. Ovaj proces }e
se kontinuirano odvijati do 2010. godine.

Koliko qudi }e brojati budu}e Kopnene snage?

– Planirano je da Kopnena vojska ima oko 15 hiqada pripad-
nika. Va`no je da mi napravimo planove i koncipiramo promene u
vojsci, sa osnovnom idejom da na nivou struke usvojimo ono {to }e-
mo predlagati. Naravno, taj predlog bi}e stavqen pred najvi{e za-
konodavno telo, a tek kada ga Skup{tina prihvati bi}e za nas oba-
vezuju}i. Znam stepen ozbiqnosti i stru~nosti sa kojom se pristu-
pilo izradi Strategijskog pregleda odbrane i Predloga organiza-
cije Vojske do 2010. godine. Kada krenemo u potpunu realizaciju tog
programa, zna}e se ta~no koje se jedinice rasformiraju, a koje pre-
formiraju. Taj proces je prili~no jasan, i nema mnogo dilema {ta
treba da ostane, a {ta bi iz vojnih, ekonomskih, demogrofskih i
drugih razloga trebalo zameniti, preseliti ili ukinuti.

Istovremeno, neperspektivna sredstva zamewujemo perspek-
tivnijim koja imamo na raspolagawu. Jasno je da tenkovi T-55 nisu
perspektivni. Reorganizacijom oklopnih jedinica dobi}emo mo}ne
tenkovske bataqone, koji }e biti naoru`ani tenkovima M-84 i 
T-72. Na{e procene govore da }e profesionalni kadar, broj ten-
kova, stawe wihove tehni~ke ispravnosti i druge karakteristike,
omogu}iti da oklopne i mehanizovane jedinice budu efikasnije i
vatreno sposobnije. 

U Vladi Republike Srbije nedavno ste, zajedno sa pomo}ni-
kom ministra odbrane za politiku odbrane Sne`anom Sa-
marxi}-Markovi}, zamenikom na~elnika General{taba gene-
ral-majorom Zdravkom Pono{em i grupom oficira koja vodi
projekat reforme Vojske, prezentovali plan o tome kako bi
trebalo da izgleda na{a armija do 2010. godine. 
– Na vrlo konkretan na~in prikazali smo kako gledamo na

organizaciju Vojske u narednih nekoliko godina i {to planiramo
da u~inimo u sklopu wene reforme. Na sastanku je precizno i de-
taqno prikazana budu}a organizacija i izneti materijalni poka-
zateqi, ra|eni na bazi dostizawa normi i standarda modernih
armija evropskih zemaqa. Bilo je re~i o visini buxeta koji se iz-
dvaja za Vojsku, ali smo ukazali predstavnicima Vlade da na{ bu-
xet ne finansira samo vojsku ili sistem odbrane u celini nego i
neke druge funkcije kao {to su zdravstvo, socijalna davawa i pen-
zioni sistem na koji odlazi ~ak 28 posto vojnog buxeta. Predstav-
nici Vlade iskazali su veliko razumevawe za taj problem koji tre-
ba posebno preispitati, jer ono {to preostane od buxeta nije do-
voqno za osnovnu namenu, a to je finansirawe odbrane.

Prikazali smo tako|e i projekciju smawewa brojnog stawa
Vojske koje }e mo}i da bude podno{qivo za dru{tvo. U okviru tog
brojnog stawa, prikazali smo i plan organizacije, sa podelom na
vidove i strukturom od strategijskog do takti~kog nivoa. Planira-
mo bataqone modularnog tipa, a od tih bataqona }e se formirati
brigade ili sastavi koji }e biti adekvatni za odre|ene misije.
Prikazali smo koliko bi to u celini ko{talo i dobili punu podr-
{ku tada{weg potpredsednika vlade Miroquba Labusa i ministra
finansija Mla|ana Dinki}a. Obe}ali su da }e nas podr`ati i iz-
razili pozitivan stav zbog konkretnog i preciznog informisawa.

ISPRAVQAWE KADROVSKE PIRAMIDE

Imamo veliki broj brigada i bataqona po formaciji i,
naravno, u wima propisane du`nosti, ~inove i polo`ajne gru-
pe. U nekim brigadama imamo 5 do 6 bataqona ili diviziona,
a kad poku{amo da se organizujemo za izvr{avawe nekog za-
datka, vidimo da, realno, nemamo ni jedan bataqon. Od tri
motorizovana bataqona u brigadi, kada poku{amo da napra-
vimo jedan, popunimo ga sa samo 75 posto. Vi{e ne}emo da se
obmawujemo kako imamo tri bataqona, ve} }emo napraviti
taj jedan koji zaista postoji. Smawewem broja brigada i bata-
qona, jo{ }e se vi{e ukazati potreba za smawewem forma-
cijskih mesta ~ina potpukovnika i pukovnika. Do 31. maja ove
godine penzionisano je 99 potpukovnika iz Kopnenih snaga.



– Prednosti su zna~ajne. Profesionalni pripadnici sa mnogo
ve}im stepenom sigurnosti i pouzdanosti izvr{avaju zadatke. Mno-
go je mawi rizik da }e se ne{to iz neznawa ili neiskustva u~initi
pogre{no i zaista su smaweni pojedina~ni incidenti u Kopnenoj zo-
ni bezbednosti i na administrativnoj liniji. Na taj na~in, izgra|u-
jemo i odnos prema mogu}im misijama vojske. U ambijentu gde su bez-
bednosni uslovi slo`eni, iskazujemo i tu sposobnost da profesio-
nalnim radom ne dovodimo u pitawe neprimereno reagovawe, {to
je kvalitet koji }e na{im profesionalcima biti potreban za izvr-
{avawe sli~nih zadataka bilo gde u svetu. 

Negativnih efekata je malo, a ogledaju se, pre svega, u mate-
rijalnoj sferi, zato {to ima pove}anih tro{kova za nadoknade
profesionalcima.

[ta najvi{e optere}uje rad u Kopnenim snagama?

– Problemi su uglavnom vezani za materijalno-finansijsku
sferu i stepen popuwenosti. Sve je mawe vojnika na odslu`ewu
vojnog roka, pa nam, na primer, nedostaju vojnici voza~i, a jo{ ni-
smo sistemski re{ili da upravqawe motornim vozilima poverimo
stare{inama. Probleme oko niskog nivoa popuwenosti i neprila-
go|enosti funkcionisawa na{ih sastava u tim uslovima moramo
{to pre razre{iti. Problemi materijalne prirode, nizak stan-
dard na{ih pripadnika, lo{a stambena situacija i mali procenat
zapo{qavawa bra~nih drugova pripadnika Vojske su poznati. Sa-
da tome treba dodati i otpu{tawa, koja dodatno uslo`wavaju egzi-
stencijalne probleme. 

Kako te~e proces ustupawa vojnih nepokretnosti za izgradwu
stanova?

– Reorganizacijom Vojske smaweno je weno brojno stawe, broj
lokacija, garnizona i garnizonskih mesta. Sigurno je da postoji je-

dan broj objekata koji nam nije potreban, ali mislim da je lo{
termin vi{ak nepokretnosti, jer onda drugima dajemo argumente
da se prema toj imovini odnose na neodgovaraju}i na~in. To su
objekti koje Vojska mo`e da iskoristi za re{avawe svojih proble-
ma i da unutra{wom organizacijom stvori mogu}nosti za poboq-
{awe standarda, stambeno zbriwavawe i poboq{awe materijal-
nog stawa. U Kopnenim snagama ima na desetine nepokretnosti ko-
je smo stavili u slu`bu reforme Vojske, ali pro{le godine nismo
uspeli ni{ta da realizujemo. 

Pogre{no se stvara slika, mo`da smo i sami krivi za to, da
je vojna imovina sva~ija i ni~ija. Neke lokalne samouprave sma-
traju da to nije na{e i da }e vremenom to wima pripasti bez ika-
kve naknade. Mislim da gre{e i treba im jasno predo~iti da je
Vojska titular te imovine i da se mora pojaviti u procesu wene
razmene ili prodaje. 

Zoran MILADINOVI]

INTERVJU

ME\UNARODNA VOJNA SARADWA

Delegacija Kopnenih snaga predstavqala je na{u Vojsku
na najve}oj ve`bi oru`anih snaga Gr~ke u ovoj godini. Ve`ba je
izvedena na poligonu kod Soluna. Imali smo priliku da pra-
timo aktivnosti pripadnika sva tri vida, pomorski desant,
dejstva avijacije, vazdu{ni desant, specijalne jedinice, oklop-
ne, mehanizovane, artiqerijske i pe{adijske sastave. Ve`ba
je bila zaista impresivna. Tom prilikom jedino je nama uru~e-
no priznawe – Plaketa Aleksandra Velikog, znak podr{ke i
po{tovawa prema na{oj Vojsci.

Predstoji nam i zajedni~ka ve`ba sa Bugarskom vojskom.
Tema je borba protiv terorizma, odnosno u~e{}e bugarske i
na{e vojske na zajedni~kom zadatku obezbe|ewa mira. U toku
su pripreme za ve`bovne aktivnosti na poligonu ”Me|a”.


